
شــهید    جنــازه  تشــییع  در  کــه  محبوبیتــی  ریشــه  شــما 
آیت الله رئیسی بروز و ظهور داشت را چگونه ارزیابی می کنید؟ 
چه چیزی باعث شــد که مردم چنین اقبالی به ایشــان داشــته 

باشند؟
گی آقای  بســم الله الرحمــن الرحیم. به نظر مــن مهم ترین ویژ
رئیســی اخلاصــش بــود. ایشــان به شــدت مخلــص بــود. بنده 
ایشــان را بــری از هــوای نفــس دیــدم. شــاید مســئولیت را نیز 
بــه این دلیل پذیرفت که بتوانــد گام های مؤثری برای اصلاح 
کــه با ایشــان در هیئت رئیســه مجلس  بــردارد. در ارتباطاتــی 
خبــرگان و جاهــای دیگر داشــتم، اخلاص ایشــان را احســاس 

کردم.
خصوصیــت دوم ایشــان تبعیــت و اطاعــت از رهبــری بود. 
ایشان معتقد به ولایت فقیه بود و برنامه هایش را حول محور 

این اصل تنظیم می کرد.
گی ســوم آقای رئیســی، پرطاقتی و صبوری ایشان بود.  ویژ
صبــر و تحمــل زیادی داشــت. خدا شــهید بهشــتی را رحمت 
کند. ایشــان چیزی شــبیه به شــهید بهشــتی بود و همانند او 

در برابر تمام تهمت ها و ناملایمات صبوری و تحمل می کرد.

از این سعه صدر ایشان خاطره ای در ذهن دارید؟  
بنده خودم در دیداری که جامعه روحانیت با ایشان داشت، 
حضور داشــتم. ایشــان عضو شــورای مرکزی جامعه روحانیت 
بــود. بنــده در آن دیــدار شــانزده هفــده پیشــنهاد بــه ایشــان 
دادم. یــک یک پیشــنهادها را برای ایشــان برشــمردم و گفتم 
شــما باید این کارها را انجام بدهید. وقتی صحبتم تمام شد، 

ایشــان دســتش را گذاشــت روی چشــمش و گفــت: »علی عینــی.« اینکه 
توانســت یا نتوانســت مســئله دیگری اســت، ولی فردی دارای سعه صدر 
و پذیــرای پیشــنهادها بود. پیشــنهادها را بررســی می کرد و نــزد ولی فقیه 
می برد و با نظر مقام معظم رهبری تطیبق می داد. هر کدام از پیشنهادها 

را که مطابق نظر و رضایت رهبری بود، تأیید می کرد.
به شدت با پشتکار و خستگی ناپذیر بود. من شنیده ام کل استراحتش 
در طــول 24 ســاعت فقط حدود دو ســاعت بوده اســت. خــودش را وقف 
خدمت و تلاش برای حل مشــکلات کرده بود. البته ما در خصوص گرانی 
انتقاداتی به ایشــان داشــتیم و می گفتیم فکری به حــال این گرانی کنید. 
گرانی کمرشــکن شــده و تورم روز به روز بیشــتر می شــود. ایشــان هم این 
گر ما کارهــای زیربنایــی را انجام  انتقــاد را می پذیرفــت، ولــی معتقــد بــود ا

بدهیم، این مسائل هم به تدریج حل می شود.

ایشــان در مقطعی تولیت آســتان قدس رضوی را عهــده دار بودند.   
چه تغییری از دوره تولیت ایشان به خاطر دارید؟

بنــده بــا آقای طبســی که قبل از ایشــان تولیت آســتان را بر عهده داشــتند 
روابط گرمی داشتم و ایشان نیز به بنده محبت داشت. آقای طبسی گاهی 
زنــگ می زد و از من می خواســت برای ســخنرانی به مشــهد بــروم و چون با 
هــم صمیمی بودیم، زمانی که به مشــهد می رفتــم، پذیرایی خوبی از بنده 
می کرد. ولی زمانی که آقای رئیسی عهده دار تولیت شدند، پذیرایی ایشان 
بســیار ســاده تر بود و این هم به این دلیل بود که روی درآمدهای آســتان 
قدس رضوی که حکم بیت المال را داشــت حســاس بود و سعی می کرد آن 
را خرج مصارف نیازمندان کند و به داد بیچارگان برسد. لذا ما هم نه تنها از 

این پذیرایی ساده راضی بودیم که خوشحال هم شدیم.
آن طور که شنیدم در آستان قدس مبلغ کلانی به عنوان تولیت برای ایشان 

استراحتش در شبانه روز 
اندک بود

گفت وگو با رئیس مجلس خبرگان رهبری

، نماینده پنج دوره مجلس شــورای اســامی  آیت الله محمّدعلی موحّدی کرمانی، متولد ۱۳۱۰ در کرمان، روحانی و سیاســتمدار
و مجلــس خبــرگان رهبــری. وی اکنون با ۵۵ رأی و طبق آئین نامه داخلی مجلس خبرگان به مدت ۲ ســال، از خرداد ســال ۱۴۰۳، 

به عنوان رئیس مجلس خبرگان رهبری انتخاب شــد. وی همچنین از ســال ۱۳۹۱ امام جمعه موقت تهران اســت.

به حق التولیه دست نمی زد

آن طور که شــنیدم در آســتان قدس مبلغ کلانی به عنــوان حق التولیه 
برای ایشان در نظر گرفته بودند، ولی ایشان به هیچ عنوان به این پول 

دســت نمــی زد و آن را به خود آســتان برمی گردانــد و صرف کمک به 
مردم می کرد. خرج کارهای عام المنفعه می کرد
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ویژه نامه چهلمین روز 
عروج شهدای خدمت


